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Hadiárvák nyaralnak a tó partján
ÉLMÉNYEK Ukrajnai fiatalok mondanak köszönetet a Velencén eltöltött egy hétért
Nagy Zsóka

szerkesztoseg@plt.hu

Szeretetet, motivációt
kapnak azok az ukrajnai
gyerekek, akik a Velencei-
tó partjára érkeznek egy-
egy hétre. Tíz héten át
összesen 660, többségé-
ben hadiárva fiatal tábo-
rozhat Velencén.

Közös ötletként vezeti fel
ugyan Soltész Miklós a tábo-
roztatás gondolatát, hamar ki-
derül, hogy az Emberi Erőfor-
rások Minisztériuma (EMMI)
egyházi, nemzetiségi és civil
társadalmi kapcsolatokért fe-
lelős államtitkára tette le a
virtuális alapkövet.

– Azért ültünk össze töb-
ben, hogy kitaláljuk, miként
tudnánk segíteni a háborús te-
rületeken élő ukrajnai gyer-
mekeknek és családjaiknak. A
sok-sok ötlet közül, ami ak-
kor felmerült, ezt az egyéb-
ként remek, sikerrel zajló tá-
boroztatást választottuk. Az
egész programot egy karitatív
kezdeményezés előzte meg,
nyolc kamion indult útnak
Magyarországról Ukrajna felé
adományokkal megpakolva –
mesélte a táboroztatásról szó-
ló sajtótájékoztatón az állam-
titkár, aki maga is gyakran
meglátogatja a gyermekeket.
Mindig váratlanul érkezik, és
mindig más időszakban, látta
már a buszról leszálló és a
buszra felszálló gyermekeket
is, így megfigyelhette, miként
oldódnak fel a fiatalok ebben
a nyugodt környezetben.

– Nagyon nehéz élethely-
zetből kerülnek ide a gyerme-
kek, így a fürdés, a kenuzás
önmagában segít nekik ab-
ban, hogy felszabadultan tölt-
sék el ezt az egy hetet, hogy
valóban gyermeknek érezhes-
sék magukat – tette hozzá.

Vannak csoportok, ame-
lyekkel a Parlamentbe láto-
gatnak, másokkal Tihany felé
veszi útját a gyermekeket

szállító autóbusz. Nincs
ugyanis előre megírt terv a fi-
atalok szórakoztatására, az
éppen aktuális igények szerint
állítják össze az egyes
hetek programját,
amelyben a főszerepet
azért természetesen a
fürdés és a játék tölti
be. Arra a kérdésre,
hogy folytatódhat-e a
jövőben a program,
Soltész Miklós az el-
múlt évek tapasztalatai alap-
ján válaszolt.

– Ki gondolta volna példá-
ul, hogy az elmúlt négy év

nagyon komoly munkája után
sok-sok magyar gyermeket
tudunk nyaraltatni a balatoni
és más táborokban.

Az Erzsébet-programra
utalva hozzátette: Magyaror-
szág erejét, elkötelezettségét,
szolidaritását mutatja, hogy

az elmúlt években felállt egy
olyan rendszer, amelyben
több százezer gyermek üdül-
tetését, nyaraltatását biztosít-

ják. Emlékeztetett arra,
hogy 2012-ben még
50 ezer, majd a követ-
kező években csaknem
80-80 ezer, az idén pe-
dig 100 ezer gyermek
nyári üdültetésében se-
gít az állam. Soltész
Miklós a sajtótájékoz-

tatón arról is beszélt: a
kárpátaljaiak mellett 1200-an
nyaralnak hazánkban Erdély-
ből, a Felvidékről, Szlovéniá-

ból, a Délvidékről és Horvát-
országból.

A Velencei-tavi Vízi Spor-
tiskola (VVSI) az EMMI tá-
mogatásával fogadja az ukraj-
nai fiatalokat. Olyan rászoru-
ló, az Ukrajnát sújtó háború-
ban szenvedő családok gyer-
mekeit látják vendégül Velen-
cén, akiknek az édesapjuk
meghalt vagy megsérült a
harcokban, esetleg jelenleg is
a fronton teljesít szolgálatot.

A táborba több gyermek
Zsitomir városából érkezik,
ahol jelenleg is katonai tábo-
rokat tartanak fenn, és véres
harcok dúlnak – mesélte Mi-
hajlo Junger, Ukrajna ma-
gyarországi nagykövetségé-
nek ideiglenes ügyvivője.
Hartyányi Jaroszlava, a Ma-
gyarországon élő ukránok
parlamenti szószólója úgy fo-
galmazott, a táborban a nya-
ralás mellett Magyarország
megismertetése is cél. Ugyan
Ukrajna lakossága barátság-
gal gondol a magyarokra, a
mostani táboroztatás, a gyer-
mekek élménybeszámolói to-
vább erősítik ezt a képet a
Kárpátokon túl.

– Az itt szerzett élmények
nem egy hétre, de nem is egy
nyárra szólnak, sokan vonnak
le ugyanis itt következtetést a
háborús és a békés területek
különbségeiből. A fiatalok a
béke eredményeként élik meg
az országút melletti zöld tisz-
tásokat, a gyönyörű főváro-
sunkat, de még a budapesti
Paulay Ede utcában féláron
adott fagylalt gombócokat is
ide sorolják.

A program nem valósulha-
tott volna meg az ukrán fél
segítőkészsége nélkül: az ide-
iglenes ügyvivő partner volt
az együttműködésben, az
ő segítségével jutnak el a
gyermekek a határig, onnan

pedig magyar busz hozzá át
az országba a fiatalokat. Ter-
mészetesen ukrajnai orvos,
sok nevelő és tolmács foglal-
kozik a gyerekekkel, akiknek
szükségük is van a törődésre.
Az egyik kisfiú például a há-
borúban elhunyt apjával tör-
ténteket a táborban kezdte
feldolgozni. Felszabadultsá-
gát látva Hartyányi Jaroszlava
kérdezett rá jókedve okára,
amire a legnagyobb természe-
tességgel felelte a kisfiú:

– Most már tudok beszél-
getni az édesapámmal!

Az esélyegyenlőségen van a hangsúly
A 2,25 milliárd forintból

megvalósuló Komplex Re-
habilitáció Gárdonyban el-
nevezésű projekt a véghajrá-
jához ért. Az őszig megva-
lósuló projekt első ütemé-
ben a sportcsarnok, a szállo-
da és a korai fejlesztő köz-
pont építése befejeződik, je-
lenleg a bútorozás zajlik, a
második ütemben megvaló-
suló Rehabilitációs központ
építése pedig túljutott a
munkálatok felén. Zajlik az
intézményt működtető szak-
emberek kiválasztása, és az
intézmény bejegyzési, akk-
reditálási folyamatait is el-
indítottuk már.

Az elmúlt években meg-
duplázódott a VVSI-nél
sportoló gyermekek száma –
büszkélkedett Deák Csaba
ügyvezető. A sikeres infra-
struktúrafejlesztésnek kö-
szönhetően európai színvo-
nalú feltételrendszerben jön-
nek létre sportolásra alkal-
mas terek, illetve új intézmé-

nyek, amelyek hiánypótló já-
róbeteg szakellátást és korai
fejlesztést biztosítanak regio-
nális hatókörben.

– A családközpontú kora
gyermekkori intervenció te-
rületén, 0-6 éves korú, eltérő
fejlődésű, illetve fejlődési
zavar szempontjából veszé-

lyeztetett csecsemők és kis-
gyermekek számára tervsze-
rűen felépített programokat
biztosítunk, a családok bevo-
násával. A konstrukció kere-
tében megvalósuló fejlesztés
a mozgáskorlátozottak eseté-
ben is egyedülállóan, az ak-
tív életre való felkészítésre

helyezi a hangsúlyt, ezzel el-
ősegíti a társadalomba törté-
nő beilleszkedést. Ezzel
együtt a szállások és a sport-
csarnok akadálymentesítése
nyomán a parasportoló ven-
dégeknek az épekkel mege-
gyező szolgáltatásokat bizto-
síthatunk.

Adományokat
is gyűjtöttek

Tessely Zoltán, a
térség országgyűlési
képviselője a táboroz-
tatást bemutató sajtó-
tájékoztatón arról be-
szélt, hogy a választó-
kerület 35 településé-
nek összefogásával
egy zömmel magyar-
lakta kárpátaljai falu,
Rát számára három-
millió forintot gyűjtöt-
tek össze.

Támogatják Csap
települést, augusztus-
ban pedig 50 fős, kár-
pátaljai fiatalokból ál-
ló csoportot fogadnak
egy hétre Gárdony-
ban és Bicske zánkai
táborában.

A képviselő el-
mondta, hogy a vá-
lasztókerületben ru-
ha-, cipő-, játék- és
tartósélelmiszer-ado-
mányokat is gyűjte-
nek a külhoni magya-
roknak.

A VVSI az EMMI
támogatásával fogadja
az ukrajnai fiatalokat

Mindig váratlanul és mindig más időszakban érkezik Soltész Miklós a táborba, ahol a háború sújtotta területről érkező gyerekek felszabadultan nevethetnek
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A sportcsarnok, a szálloda és a korai fejlesztő központ építése hamarosan befejeződik
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L. Simon László
államtitkár, Miniszterelnökség

Frakcióülés
Velencén

A jövő hónapban három
napos kihelyezett frakcióü-
lést tartanak a kormánypár-
tok Velencén. A programon
részt vesznek a Fidesz és a
KDNP képviselői, a kormány
tagjai, államtitkárok, politikai
tanácsadók és munkatársak,
meghatározó döntéshozók.
Tessely Zoltán képviselőtár-
sammal közösen félig-med-
dig házigazdái lehetünk egy
nagy sajtófigyelmet is hozó
eseménynek, amely az őszi
politikai szezon indításán, a
legfontosabb aktuális kér-
dések megtárgyalásán túl
ráirányítja a figyelmet a Ve-
lencei-tóra is.

Szükségünk is van némi
sikerre és csillogásra az el-
múlt hetek strandbezárásá-
tól hangos botránya után,
ami sokat ártott az egyéb-
ként szépen fejlődő térsé-
günknek. A kilencvenes
években még a Velencei-tó
kiszáradásától tartottak, a
folyamatos vízpótlás meg-
oldási lehetőségeiről cikke-
zett a sajtó, megfelelő szál-
láshelyek hiányával küsz-
ködtünk, nem volt normális
biciklis infrastruktúránk.
Mára elmondhatjuk, hogy
a vízállás állandóan jó, a víz-
minőség kiváló, több négy-
csillagos szálloda, s számos
kisebb kiváló szállás áll ren-
delkezésre. A 2010-ben át-
adott pákozdi, majd a tavaly
birtokba vett 12,5 kilomé-
teres déli parti bicikliúttal is
nagyot léptünk előre. Ősszel
átadjuk a Velencei-tavi Vízi
Sportiskola 2,2 milliárd fo-
rintból felújított agárdi te-
lephelyét, és folyamatosan
fejlesztjük a VVSI északi bá-
zisát is. A velencei korzó si-
kere pedig azt mutatja, van
értelme a minőségi turiz-
musba fektetni. Éppen ezért
volt oly fájdalmas a turisz-
tikai szezon közepén a köz-
tévé bejelentése a sza-
badstrandjaink állítólagos
bezárásáról. A futótűzként
terjedő, félig igaz hír miatt
pár nap alatt drasztikusan
visszaesett a strandokra be-
térő vendégek száma, meg-
lepő módon a fizetős stran-
dok bevétele is esett. Vajon
ezért ki fogja vállalni a fe-
lelősséget?

Ki fizeti a révészt?
Szerencsére mire a frak-

ció és a kormány tagjai Ve-
lencére érkeznek, túl le-
szünk a nyári szezon e
kellemetlen intermezzóján,
és az értékeink bemutatása
mellett a reménykeltő jövő-
re koncentrálhatunk. Hiszen
a kormány fejlesztési tervei
bennünket is érintenek.
Fontos lesz a Velencei-tó
mellett elvezető Buda-
pest–Balaton kerékpárút
megépítése. Míg ez a fej-
lesztés megindul, nálunk
megvalósul a Sukoró–Na-
dap, illetve a Velence–Ká-
polnásnyék kerékpárút, il-
letve a Bence-hegyi kilátó
építése is megkezdődik.
Mindehhez komoly segítsé-
get nyújt az Orbán-kormány.

Reméljük, az ország
tőlünk távoli térségeiből ér-
kező képviselőtársaim is
felfedezik maguknak ezt a
csodálatos tájat, s magán-
emberként, turistaként
is visszatérnek majd
hozzánk.

Csúcsot döntött az EFOTT
SIKER Százezernél is többen látogattak el a negyvenéves rendezvényre
VÉGH NÓRA
szerkesztoseg@plt.hu

A Velencei-tó adta párat-
lan lehetőségeknek, a ze-
nei felhozatalnak, a sport-
programok sokaságának,
a turisztikai, gasztronómi-
ai és kulturális rendezvé-
nyeknek köszönhetően
az idei fesztiválra minden
eddiginél több, 103 ezer
látogató érkezett, ez új
rekord a 40 éves EFOTT
életében.

Maszlavér Gábor főszerve-
ző örömmel nyugtázta, hogy
a több mint 103 ezres látoga-
tószámmal idén újabb rekor-
dot sikerült megdönteniük. A
legtöbben a hétvégi progra-
mokra voltak kíváncsiak.
Csupán néhány ezer vendég
döntött, de a végső számok
szerint a péntek volt a feszti-

vál leglátogatottabb napja,
amikor is Dub Fx és a Pun-
nany Massif vitte a prímet,
míg szombaton az EFOTT40!
és Kis Grófo koncertje moz-
gatott meg tömegeket.

– A szülinapi show-n szín-
padra lépő nyolc különleges
párosnak és a közös daloknak
hatalmas sikere volt, a közön-
ség egy emberként énekelte a
dalokat. A négyórás
koncert végén az
összes fellépő a szín-
padra állt, a köszönő-
beszédet követően pe-
dig volt tortavágás,
pezsgőlocsolás, kon-
fetti eső és persze tű-
zijáték is – mesélte
Maszlavér Gábor, aki a leg-
népszerűbb programokként a
lovaskocsis borkóstoló túrá-
kat és a sárkányhajó bajnok-
ságot említette.

A sikeres velencei pályáza-

tot benyújtó és az idei házi-
gazda szerepét betöltő Óbudai
Egyetem szintén pozitív él-
ményekről számolt be. Szögi
Gábor, az egyetem hallgatói
önkormányzatának elnöke el-
mondta, hogy a helyszín kivá-
lasztása során a Velencei-tó
adta páratlan lehetőség, az in-
tézmény kezelésében műkö-
dő, karnyújtásnyira lévő Alba

Regia Műszaki Kar és a fővá-
ros közelsége is nagy szerepet
játszott. Az egyetem részéről
egyébként több mint száz lel-
kes önkéntes vett részt a lebo-
nyolításban.

A látogatók egyik kedvenc
helyszíne a Funder céllövölde
volt, ahol a legügyesebb játé-
kosok pólót, napszemüveget,
övtáskát, esőkabátot, lángost
és sörkupont nyerhettek.

– Napról napra többen lá-
togattak meg bennünket, vol-
tak visszatérő és új vendégek
is. A napi nyolcórás nyitva
tartás ideje alatt a csoportok

folyamatosan, öt-tíz
perces cserélődéssel
érkeztek. Úgy vettük
észre, hogy a fesztivá-
lozók különösen élvez-
ték ezt a játékot, mert
merőben eltért a papír-
kitöltős, kérdőívre vá-
laszolós programoktól

– osztotta meg tapasztalatait
Vigné Éberling Renáta üze-
meltető, aki Fejér megyei fel-
menőkkel büszkélkedik, ráa-
dásul ük-üknagyszülőkre
visszavezetve családjának

mindkét ága ebben a szakmá-
ban dolgozott.

Remekül érezte magát a
fesztiválon a hatalmas bulikat
csapó, modern slágereket réz-
fúvós és ütős hangszerekkel
feldolgozó PTE Brass Band
is. „A zenélést még a talajon
kezdtük el, végül a tömeg
nyomásának engedve a feltöl-
tőpontok konténereinek tete-
jén kötöttünk ki. A következő
napok a felhőtlen szórakozás-
sal teltek csapatunk számára
is, a hangszereinket pénteken
vettük elő újra, amikor Buda
Marcit leptük meg a Petőfi
Rádió Alkonyat című műsorá-
nak élő adásában. Ezt követő-
en az esti buli katalizátorai-
ként a strandon csaptunk le az
előző napok fáradalmait pihe-
nő közönségre, és próbáltuk
party hangulatba hozni őket”
– olvasható élménybeszámo-
lójukban.

Tárlat a Bence-hegyi kilátó történetéről
Végh Nóra
szerkesztoseg@plt.hu

Még az új kilátó megépü-
lése előtt, augusztus 31-ig
látható a régi. Persze a le-
bontott látványosság nem
élőben, hanem fotókon kö-
szön vissza a Velence Ben-
ce-hegy – 50 éves a régi
Vörösmarty-kilátó címet
viselő, a helyszín és a to-
rony történetét, illetve a
korábbi ötletpályázatokat
bemutató tárlaton, a Ve-
lencei Korzó aulájában.

A Magyar Építész Kamara
az elmúlt 25 év legsikeresebb
ötletpályázatának nyilvánítot-
ta a Bence-hegyi kilátóra kiírt
tendert – mondta a kiállítás
megnyitóján L. Simon László,
a Miniszterelnökség parla-
menti államtitkára. A kilátó
történetét feldolgozó kutató-
munka első állomása a Velen-
cei Korzó aulájában bemuta-
tott kamaratárlat, amelyet te-
matikus szakmai publikáció,
és egy, a beérkezett ötletpá-
lyázatokat, valamint az új ki-
látó építésének történetét is
bemutató könyv kiadása kö-
vet – tette hozzá.

– 1965-ben egy kiszupe-
rált, régi fúrótornyot állítottak

fel a Bence-hegyen, amelyet
akkor senki nem szeretett.
Később aztán a helyiek meg-
szokták, meg is szerették, a
kilátó hamarosan a környék
egyik szimbólumává vált. So-
kan szomorúan vették tudo-
másul, amikor 1988-ban, biz-
tonsági okokból le kellett
bontani. A helyiek azóta is
vágynak egy új kilátóra – fo-
galmazott az államtitkár.

Salacz Nóra álmodta meg a
mostani kiállítást, az ihletet a
tavalyi év adta. Egykori gyer-

mekszobája ablakán kitekin-
getve el-elmélázott azon, mi-
lyen hiányos így a hegytető,
onnan ugyanis korábban ép-
pen a kilátóra látott.

– Aztán augusztusban vé-
letlenül bukkantam a kilátóról
készült régi fotóra. Azon ke-
seregtem, hogy az idő kerekét
nem lehet visszafordítani, pe-
dig milyen szép is volt a gye-
rekkor a Bence-hegyen. De
szeretem az ilyen jellegű
energiákat pozitívvá alakítani,
és az jutott eszembe, bizonyá-

ra mások is örülnének, ha
nosztalgiát varázsolnék az
életükbe: Szervezzünk kiállí-
tást! – mesélte el személyes
kötődését a kiállítás kurátora,
a Velence Helytörténeti Egye-
sület támogató tagja.

Kezdetben szórólapon hir-
dette meg ötletét Velencén,
majd egyre több lelkes jelent-
kező akadt, akik fotókkal és
képeslapokkal járultak hozzá
a gyűjtőmunkához. Az egyik
lakos a régi kilátó egy darab-
jával jelentkezett, de az a sze-

mély is előkerült, akinek a
tervei alapján robbantották le
az egykori tornyot. A kutatást
a helyi cégek is felkarolták:
nyomdai munkával és egyéb
szponzorációval támogatták a
kiállítás létrejöttét.

A tárlat anyaga hat fő té-
mát jár körül: a kilátó erede-
tét, építését, a testvértornyait,
robbantásának körülményeit,
a Bence-hegy történetét – kü-
lön figyelmet szentelve egy-
kori szőlőhegyi mivoltára – és
az 1988 óta új kilátóra váró
település korábbi ötletpályá-
zatait.

– Bízom abban, hogy a
hegy történetének megismer-
tetésével az ide költöző csalá-
dok bor- és szőlőkultúra iránti
érdeklődését is fel lehet éb-
reszteni, amely egykor meg-
határozó tényezője volt a tele-
pülésnek. Jó lenne, ha a ha-
gyományőrzés jól megérde-
melt tiszteletnek örvendene –
fogalmazott a kurátor, majd
hozzátette: szeretné, ha a tár-
lat az új kilátó méltó felveze-
tése lenne. További jó hír –
mesélte büszkén –, hogy a
mátrai testvértornyot kezelő
Sástói Turisztikai Központ a
teljes anyagot kiállítaná a
Mátra Újjászületése nevű, ok-
tóber 1-i rendezvényen.

Népszerűek voltak
a lovaskocsis borkóstoló
túrák és a sárkányhajózás

A tárlat anyaga hat fő témát jár körül a kezdetektől egészen a torony lebontásának idejéig
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A végső számok szerint a péntek volt a fesztivál leglátogatottabb napja, amikor is Dub Fx és a Punnany Massif vitte a prímet, de a Tankcsapda koncertje is siker volt
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Idén is vár a Sukorói Zenei Nyár
Polgári Lilla

szerkesztoseg@plt.hu

A Sukorói Zenei Nyár
évek óta különleges ese-
mény a Velencei-tó észa-
ki partján fekvő telepü-
lésen, amelyet Kardos
Ábel helyi református
lelkész szerint már a kör-
nyék Tihanyaként emle-
getnek. A rendezvény öt-
lete tőle ered: eddig há-
rom estén hallgathattak
változatos zenei előadá-
sokat a látogatók,
augusztus 15-én pedig
újabb csemege vár rájuk.

Különleges esteknek ad
otthont nyaranta a Velencei-tó
északi települése: a Sukorói
Zenei Nyár alkalmából júni-
ustól augusztusig négy-öt al-
kalommal ad helyet szórako-
zási lehetőségnek a reformá-
tus templom. Az esemény öt-
letgazdája Kardos Ábel lel-
kész, aki a kezdetektől fogva
egyik fiával közösen végzi az
esemény körüli teendőket, le-
gyen az plakátok kiragasztása,

szórólapok, műsorfüzetek ter-
jesztése, meghívók osztása
vagy honlapszerkesztés.

– Kilenc éve kerültem Su-
koróra. Örömmel tapasztaltam
a református templom kitűnő
akusztikáját, és láttam az or-
gona remek állapotát. Hallot-
tam arról is, hogy évtizedek-
kel korábban rendszeresen
tartottak itt koncerteket, így
minden adott volt ahhoz, hogy
a következő nyáron új zenei
sorozatot indítsunk. 2007-ben
próbaképpen meghirdettünk
egy hangversenyt a helyi re-
formátus és római ka-
tolikus orgonista mű-
sorával. Olyan sokan
jöttek el, és annyira
biztatott a hallgatóság
a folytatásra, hogy
nem lehetett nemet
mondani a kérésre.
Éreztem azonban,
hogy szükségünk van képzett
művészeti vezetőre. Bódiss
Tamás, a református egyház
országos zenei előadója segít-
ségével találtam rá Szabó Ba-
lázs tanár úrra, akit szintén
megragadott a genius loci,

vagyis a hely szelleme, és az-
óta is lelkesen, fáradhatatlanul
szervezi a Sukorói Zenei Nyár
eseményeit, amelynek a nevét
is ő találta ki – mesélt Kardos
Ábel a 2007 óta évente meg-
rendezett programsorozat in-
dulásáról.

Kellett ugyan néhány év
ahhoz, hogy a rendezvény be-
ivódjon a köztudatba, de mára
rendszeresek a visszatérő ven-
dégek, többen pedig már ta-
vasszal érdeklődnek a nyári
programok iránt.

– Folyamatosan emelkedik

a hallgatóság száma, egy-egy
esten 150 vendég jelenik meg.
A negyedik, utolsó hangverse-
nyünkön mindig tele van a
templom, ami körülbelül 220-
230 főt jelent. Ilyenkor a helyi
borbarát egyesület a sorozat

záró akkordjaként finom su-
korói borokkal kínálja a jelen-
lévőket. Vendégeink a fővá-
rostól a Balatonig terjedő ré-
gióból érkeznek, bár volt már
visszajáró amerikai, szintén
zenész látogatónk is.

Idén nyáron is négy alka-
lommal nyújt programot a Su-
korói Zenei Nyár: június 27-
én az Erkel Ferenc Vegyeskar
lépett fel, Cseri Zsófia vezeté-
sével. Július 11-én pedig Csá-
ki András adott szólóestet,
amelyről Kardos Ábel mesélt:

– Előtte nem tudtuk elkép-
zelni, hogyan tudja va-
laki egy szál gitárral
ébren tartani 160 em-
ber érdeklődését. Nos,
aggodalmunkkal ala-
posan szégyenben ma-
radtunk, mert a szűnni
nem akaró vastaps
dupla ráadásra kény-

szerítette a virtuóz művészt.
Balog Zsolt zongoraművész

és Sheer Lívia szopránénekes
július 25-én adott koncertet, a
programsorozatot pedig a Bá-
zeli Schola Cantorum Rézfú-
vós Együttes hangversenye

fogja zárni augusztus 15-én.
A község a Sukoró Zenei

Nyár végeztével is tartogat
programokat a látogatóknak.

– A falu leghíresebb, a tör-
ténelemkönyvekbe is bevonult
eseménye az 1848-as hadita-
nács, amelyet minden évben
megünneplünk. Idén szeptem-
ber 26-án, szombaton 17 óra-
kor tartjuk templomunkban a

megemlékezést, ez alkalom-
mal egykori hőseink új emlék-
táblákat is kapnak.

Velencei-tó – A melléklet a

Fejér Megyei Hírlap szerkesz-

tőségében készült a Shortcut

Communications Kft. megbí-

zásából és munkatársainak

közreműködésével

Balog Zsolt zongoraművész Sheer Lívia szopránénekessel
július utolsó szombatján lépett fel a sukorói templomban
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Sokan már tavasszal
érdeklődnek a nyári

programról
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Minden fürdőzőre szükség van
INTERJÚ L. Simon Lászlóval a velencei-tavi strandok helyzetéről, a jövő fejlesztéseiről
Kőszeghy Béla

szerkesztoseg@plt.hu

Az önkormányzatok el-
dönthetik, hogy a szabad
partszakaszaikon engedik-
e vagy nem a fürdőzést,
de ezt jóval a nyári szezon
előtt kell megtenniük –
mondta a Miniszterelnök-
ség parlamenti államtit-
kára a hír kapcsán, hogy
a Velencei-tavon betiltot-
ták a fürdőzést.

L. Simon Lászlóhozzátette:
„A tiltó határozat a hír beje-
lentésekor még nem emelke-
dett jogerőre, ami ellen, ha
fellebbeznek az önkormány-
zatok, nyugodtan végig vihe-
tik a szezont.”

– Mit szólt ahhoz, hogy a
velencei-tavi szabad partsza-
kaszok egy részén betiltot-
ták a fürdőzést?

– Olyan szakaszokról van
szó, amelyeken évtizedek óta
fürdenek a helyiek és a nyara-
lótulajdonosok is, tehát ezek-
nek az egyik napról a másikra
való bezárása elképzelhetet-
len. Ráadásul a vízminőség-
gel nincs gond, az intézkedés
hátterében a biztonságos für-
dőzéshez szükséges infra-
struktúra hiánya van. Termé-
szetesen egy önkormányzat
eldöntheti, hogy a szabad
partszakaszain engedi-e vagy
nem a fürdőzést, például Ba-
latonfüreden a Tagore sétá-
nyon sem lehet fürdeni, csak
a kijelölt strandokon, legye-
nek azok fizetős vagy szabad
strandok. De ezt a döntést jó-
val a nyári szezon előtt kell
meghozni, elszállítva a víz
megközelítését szolgáló lép-
csőket, táblákon és közérdekű
hirdetésekben, levelekben, új-
ságcikkekben tájékoztatva az
érintetteket.

– Itt viszont a tisztifőorvos
hozta meg a döntés.

– Az ÁNTSZ a jogszabá-
lyoknak megfelelően járt el,
nem is tehetett mást, erről
egyébként magam is korrekt
tájékoztatást kaptam Simon
László kormánymegbízottól.

Ha az önkormányzatok a sze-
zon előtt a szabad partszaka-
szaikkal kapcsolatban nem
hoztak fürdést tiltó döntést,
akkor biztosítaniuk kellene a
jogszabályokban előírt felté-
teleket. Ha ezt nem teszik
meg, azért mert nem akarják,
vagy nincs rá pénzük, hiszen
ezek a szabad partszakaszok
nem termelnek számukra be-
vételt, akkor számolni kell a
következményekkel és vállal-
ni kell a felelősséget. Persze
minderről nem beszélnénk, ha
az egész ügy nem kerül a saj-
tó elé, ráadásul hihetetlenül
rossz tálalásban. Hiszen futó-
tűzként terjedt az a hamis hír,
hogy a Velencei-tavon betil-
tották a fürdőzést. Miközben
még a valódi, az érintett tele-
püléseknek megküldött tiltó
határozat sem emelkedett jog-
erőre, ami ellen, ha fellebbez-
nek az önkormányzatok, nyu-
godtan végig vihetik a sze-
zont, és az ősz során az érin-
tettek bevonásával eldönthe-
tik a szabad partszakaszok
sorsát. Időközben Gárdony
fellebbezett is, Velence pedig
szabad stranddá minősítette a
vitatott partszakaszt. Vajon
hogy került egy újságíróhoz
egy még jogerőre sem emel-
kedett határozat, ami egy pél-
dányban a kibocsátó hatóság-
nál, egy példányban pedig az
érintett önkormányzatnál van
meg? Én beszéltem a hírt rob-
bantó újságíróval, aki a forrá-
sát nem adta ki, de megerősí-
tette, hogy nyomtatva
megkapta a határoza-
tokat egy állítása sze-
rint a Velencei-tóért
aggódó, azt szerető
személytől. Megítélé-
sem szerint viszont ez-
zel a híradással és az
utána kialakult bot-
ránnyal csak ártottak a tónak,
illetve az itteni idegenforgal-
mi vállalkozásoknak, mivel
elriasztották a vendégeket.
Nem jogerős határozatok új-
ságíróknak való átadása sú-
lyos felelőtlenség, az ügy fél-
reérthető tálalása, az emberek
riogatása pedig sajtóetikai
szempontból is erősen meg-
kérdőjelezhető. Joggal vető-

dik fel a kérdés: kinek az ér-
deke a szezon közepén egy
meleg nyári hétvége előtt a
köztévé pénteki adásában be-

mondani egy olyan hírt a Ve-
lencei-tóról, ami nem igaz,
vagy csak részben igaz.

– Valóban, vajon kinek az
érdeke?

– Nem tudom, egy biztos,
nekünk, akik a tó partján
élünk, a tóért dolgozunk, biz-
tosan nem. Persze rögtön el-
indult a találgatás. Hallani

olyan híreket, hogy a balatoni
lobbi áll mögötte, mert sokan
nem örülnek a kormány tá-
mogatásával látványosan fej-

lődő Velencei-tó ma-
gára találásának, és
annak, hogy a magas
benzinárak mellett
mind több budapesti
áll meg nálunk, s nem
megy tovább a Balato-
nig. Nyilván ez nem
igaz, csak rosszindula-

tú spekuláció, miként az in-
gatlanpanamával való rioga-
tás is.

– Valóban, a gárdonyi
polgármester is beszélt a tó-
part 15 milliárdos fejleszté-
séről, ennek kapcsán egyes
ellenzéki politikusok máris a
közterületek felparcellázásá-
ról és a fideszes holdudvar-

nak való átjátszásáról be-
széltek. Mi itt az igazság?

– Az utóbbi hónapokban
magam is sokat beszéltem a
Velencei-tó partszakaszainak
felújításáról, a KEOP-ból el-
nyert forrásból most zajló ter-
vezési munkákról és az előt-
tünk álló időszak építési mun-
kálatairól, amire a Magyar
Közlönyben megjelent infor-
mációk szerint 15 milliárd fo-
rintnyi keret áll majd a ren-
delkezésünkre. Ez viszont
alapvetően vízügyi fejlesztés,
hiszen a hetvenes években
sajnálatosan körbe betonozott
tó több évtizede pusztuló, sok
helyen széttört, szétfagyott
partvédműveinek a felújításá-
ról, részbeni megnyitásáról,
betonmentesítéséről, rekulti-
vációjáról van szó. A tervek
elkészülte után megújulna va-

lamennyi partszakasz, bele-
értve a teljesen lepusztult ki-
kötőket, vízbevezető és elve-
zető árkokat, csatornákat is,
de természetesen a szigetek
partjai és a zagyterek is kellő
figyelmet kapnak. Ennek
semmi köze a strandok tulaj-
donosi vagy üzemeltetői vi-
szonyaihoz, vagy ahhoz, hogy
a tulajdonos önkormányzat a
szabad partszakaszain engedi-
e a fürdést vagy nem.

– Olyan vélemények is
megfogalmazódtak, hogy
nem is baj, ha a szabad
partszakaszokat lezárják,
mert azokra a pénztelen für-
dőző vendégekre nincs
szükség, akik oda járnak,
mert nem hoznak bevételt a
tóhoz. Ehhez mit szól?

– Ezt az elitista megközelí-
tést határozottan elutasítom.
Ráadásul magam is több mint
harminc éve fürdök rendsze-
resen az egyik tiltással fenye-
getett partszakaszon. Az az
igazság, hogy nekünk minden
fürdőzőre, minden vendégre
szükségünk van a tónál, ráa-
dásul a helyi lakosok is joggal
szeretnék használni, élvezni a
saját tavukat. Ha megkérdezi
a velencei vagy a gárdonyi
négycsillagos szálloda veze-
tőit, hogy az ő jól szituált
vendégeik hányszor mennek
ki a környező ingyenes vagy
fizetős strandokra fürdeni, ak-
kor nulla közeli számot fog
kapni. Sőt ezeknek a szállo-
dáknak az is az érdekük, hogy
a welness-szel, a fél- vagy
teljes panziós ellátással folya-
matosan bent tartsa a vendé-
get, hogy ott fogyasszon, ott
költsön. A strandokon vagy a
közelükben elhelyezkedő bü-
fékben, éttermekben nem ők
vesznek lángost és sört, ha-
nem azok az állandó lakosok,
nyaralótulajdonosok, egy
vagy több napra érkező, ki-
sebb panziókban, kempingek-
ben, nyaralóházakban pihenő
turisták, akik nem a szállás-
helyük medencéjében, hanem
a csodás Velencei-tóban für-
dőznek, vízi bicikliznek, vagy
éppen vitorláznak. Nekünk
rájuk is nagy szükségünk van.

L. Simon László: a botránnyal csak ártottak a tónak, az idegenforgalomnak, az itteni vállalkozásoknak
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Nem jogerős határozatok
újságíróknak való átadása

súlyos felelőtlenség
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A rehabilitációs komplexum építésével folytatódik a VVSI fejlesztése

Második szakaszához ért a Velencei-tavi Vízi Sportiskola agárdi telephelyének fejlesztése.

A kiemelt állami beruházásnak minősített, uniós forrásból megvalósuló projekt eredményeként

egy európai viszonylatban is egyedülálló rehabilitációs- és fejlesztőközpont jön létre.

Az épület szigetelése már elkészült, jelenleg a közművek cseréje van folya-

matban. A külső dekorációs elemek beépítése és a parkosítás

várhatóan nyárra fejeződik be. A második ütemben a reha-

bilitációs blokk épül meg, melynek szerkezeti alapozá-

sa már megtörtént.

Az átadást követően fejlesztésre szoruló gyer-

mekek és felnőttek vehetik birtokba a léte-

sítményt, ahol minden feltétel adott lesz a

kezelésükre, rehabilitációjukra.

rehabilitacio.vvsi.hu

„Körém kerekedett a mesevilág”
Polgári Lilla

szerkesztoseg@plt.hu

Szersén Gyula nevével
már mindannyian talál-
koztunk, még ha elsőre
nem is tudjuk felidézni,
hol. De ha meghalljuk a
hangját, azonnal beug-
rik: számtalan Star Trek-
filmben vagy Poirot-epi-
zódban hallhattuk őt. A
75. életévét taposó mű-
vésszel film- és szink-
ronszerepeiről, munká-
iról és a Velencei-tóhoz
fűződő erős ragaszko-
dásáról beszélgettünk.

– Hogyan alakult ki kötő-
dése a Velencei-tóhoz?

– Gyerekkorom nyarait vi-
déken, többek között Agárdon
töltöttem. Akkor olyannyira
beleszerettem ebbe a tóba,
hogy úgy döntöttem, ha egy-
szer felnövök, megpróbálok a
közelében maradni. Nem csak
a szépsége ragadott meg, ha-
nem az élővilága is, az a ha-
talmas csönd nyugalmat
árasztott. A 70-es években si-
került aztán telket szereznem
Velencefürdőn, ahol felépítet-
tük a nyaralónkat, és azóta is
minden évben hónapokat töl-
tök el itt, főleg mióta nyugdí-
jas vagyok. A táj iránt érzett
szeretet és ragaszkodás a mai
napig töretlen.

– Szülei más pályára
szánták, miért lett színész?

– Ők mérnöki diplomát
szerettek volna látni a kezem-
ben, de én mindig a humán

tantárgyakhoz, például a tör-
ténelemhez vagy a magyar
irodalomhoz vonzódtam. Már
diákkori első nagy élményeim
is a regényekhez köthetők,
már akkor is vizuális típus
voltam, és olvasás közben el-
képzeltem a leírtakat, a tájat,
a szereplőket és azok külle-
mét. Az én mesevilágom úgy
kerekedett körém, mintha az
olvasott történetekben éltem
volna. Ebben a közegben már
gyerekkoromban is játszot-
tam, ott töprengtem és izgul-
tam például Bornemissza
Gergely mellett. A hasonló
könyvélmények adták az ala-
pot a színészethez.

– Tehetségét bizonyítja,
hogy a főiskola után a Nem-
zeti Színház tagja lett.

– Egészen 2005-ig, 40
éven keresztül léptem fel a
Nemzeti színpadán, de
visszavonultam, mert beval-
lom, elég volt. Egy idő után
be kellett fejezni, hogy úgy
emlékezzenek rám, ahogyan
én szeretném. Utána még ját-
szottam meghívottként példá-
ul a Budaörsi Játékszínben,
de öt évvel ezelőtt teljesen
felhagytam a színházzal.

– Több filmben is játszott.
Melyek voltak a legkedve-
sebbek?

– Nagyon nehéz kiemelni
egyet-egyet, mert sok kedves
emlék fűz a filmekhez, ame-
lyekben szerepeltem. Az első
filmem, a Sodrásban például
ma már filmtörténeti anyaggá
vált, de több Jancsó-filmben

is szerepeltem, a tévéjátékok-
ról és tévésorozatokról nem is
beszélve.

– A nagyközönség főként
a szinkronszerepeiről ismeri.

– A mai napig foglalkozom
szinkronizálással, számos név
kötődik hozzám, például Wil-
liam Shatneré, akivel legu-
tóbb a Boston Legal – Jogi
játszmákban dolgoztam. Na-
gyon szeretem őt, velem
együtt öregedett. Még az En-
terprise űrhajón kezdtük a kö-
zös munkát Kirk kapitány-
ként, aztán végigcsináltam
vele a T.J. Hooker című soro-
zatot is. Sokan viszont azok
közül, akiknek a hangomat

kölcsönöztem, kihaltak aló-
lam, Charles Bronson vagy
Paul Newman. A régi klasszi-
kusokkal szemben ma már
nagyon rossz filmanyagokat
kapunk. Semmitmondó, főleg
amerikai sorozatokat látha-
tunk, amiket nem is szinkro-
nizálok örömmel. Nem tu-
dom, kikre emlékezhetünk
majd évtizedek múltán a mai
alkotásokból, de az biztos,
hogy örökké megmaradnak a
Lorenek, a Lollobrigidák és
még sorolhatnám a neveket.
Hihetetlen, milyen filmgyár-
tás zajlott akkoriban. Ma meg
rengeteg krimit és thrillert
forgatnak, mindegyikben rob-
ban valami, vagy éppen meg-

hal valaki. A pornóirodalom-
ról nem is beszélve.

– Miként emlékszik vissza
a Bud Spencer-Terrence Hill
filmekre?

– Hat-hét filmben szinkro-
nizáltam Terrence Hillt, talán
a legemlékezetesebb a Szu-
perzsaru volt. Azt imádtam,
nem lehetett nevetés nélkül
kibírni. Viszont miután meg-
kaptam Cattani felügyelőt a
Polipban, Újréti Laci vitte to-
vább Hillt.

– Úgy tudom, a mai na-
pig rendszeresen jár közön-
ségtalálkozókra.

– Mivel a családfőt szink-

ronizáltam a Váratlan utazás-
ban, a sorozat lelkes rajongói
minden évben meghívnak egy
ilyen találkozóra, ahol rend-
szeresen megjelenünk például
Schubert Évával, aki Hetty
néni hangját kölcsönözte.
Van egy Bud Spencer-Terren-
ce Hill rajongói kör is, amely-
nek tagjai szintén többször in-
vitáltak már, ajándékot is
kaptam tőlük. Nagyon jól eső
érzés találkozni és beszélgetni
a nézőkkel.

– Mivel tölti napjait mos-
tanában?

– Főleg nyaralok, de feljá-
rok dolgozni, szinkronizálni.
Az Óbudai Társaskör is rend-
szeresen foglalkoztat, Bara-
nyi Feri operamesés estjein
lépek fel, ahol operaénekesek
különböző szerzőktől énekel-
nek el darabokat, én pedig
narrálok. A Lyukasóra folyói-
rat lapbemutató estjeinek is
állandó szereplője vagyok, a
mai napig nagyon szeretem
ugyanis a verseket. Gáti Jó-
zsef a főiskolán arra tanított
minket, hogy nem kívülről,
hanem belülről kell tudni a
verseket. Azt kell kiemelni,
amit el akarunk mondani a
nézőknek, másképp sem a
műnek, sem az előadónak
nem teremthetjük meg az au-
ráját. Tökéletesen igaza volt,
így mire végeztem az iskolá-
val, 300 verset tudtam kívül-
ről. Aztán megtanultam őket
belülről is. A mai napig élek
ezzel az anyaggal, mert ezt
már nem kell újra tanulni, jön
magától.

A Velencei-tó, az itteni táj iránt érzett szeretetem töretlen – mondja Szersén Gyula színművész
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